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Økonomi- og Erhvervsudvalget     7. august 2014 

Viborg Kommune 

 

Høring om prioriterings- og effektiviseringskatalog 

Viborg Ældreråd har i møde den 6. august 2014 behandlet prioriterings- effektiviseringskatalog 
og besluttede at fremsende følgende høringssvar:  

Prioriterings- og effektiviseringsmulighed nr. 51 – Rengøring 

Viborg Ældreråd anbefaler, at det nuværende niveau og interval bibeholdes. Viborg Ældreråd 
foreslår, at niveauet og intervallet for rengøring af bad og køkken udbygges.  

Viborg Ældreråd opfordrer til en bedre kontrol af rengøringen af toilet og køkken for at fremme 
sundheden. 

Prioriterings- og effektiviseringsmulighed nr. 53 – Indførelse af  Bjerringbromodellen 

Viborg Ældreråd kan ikke anbefale indførelse af Bjerringbromodellen. Ved indførelse af Bjer-
ringbromodellen forudser Viborg Ældreråd, at der i stedet vil blive oprettet friplejehjem. 

Prioriterings- og effektiviseringsmulighed nr. 54 – Harmonisering af Levebo-miljøer 

Viborg Ældreråd anbefaler bevarelse af nuværende forhold for Levebo-miljøerne, men anbefa-
ler en harmonisering af priserne. 

Prioriterings- og effektiviseringsmulighed nr. 57 – Udvidelse af nyt plejecenter med 30 pladser 

Viborg Ældreråd kan ikke anbefale en udvidelse af Plejecenter Banebyen med 30 pladser. 

Udtalelse fra Viborg Ældreråd vedlægges som bilag. 

Prioriterings- og effektiviseringsmulighed nr. 59 - Tilbagerulning af Leve/Bo 

Viborg Ældreråd ønsker ikke en tilbagerulning af Le/Bo i plejecentre. Viborg Ældreråd fasthol-
der tidligere fremsendt høringssvar. 

 

Med venlig hilsen 

 

Leo Larsen 

Formand for Viborg Ældreråd 
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BILAG TIL nr. 57 

 

UDTALELSE VEDRØRENDE SPAREKATALOGETS FORSLAG OM NEDLÆGGELSE AF MIN-
DRE PLEJECENTRE TIL FORDEL FOR OPBYGNING AF ENKELTE STORE CENTRE. 

I det forelagte Prioriterings- og effektiviseringskatalog foreslås etablering af store plejecentre 
med min. 60 – 100 beboere på bekostning af mindre rentable centre. 

Endvidere lægges der op til, at det påtænkte nye plejecenter i ”Banebyen” øges med 30 plad-
ser i forhold til det budgetterede. 

Det fremføres, at mange ældre søger mod større bysamfund. I vores omgang med den ældre 
del af befolkningen oplever vi, at den stærkt ønsker at kunne blive boende i landdistrikternes 
”større” samfund, hvor der er busforbindelser og indkøbsmuligheder. 

I Viborg kommunes yderdistrikter opleves p.t., at mange ældre visiteres til plejehjemspladser i 
Viborg eller et andet center langt fra hjembyen. Mange er meget kede af at skulle flytte fra 
deres eget lokalområde til et helt andet miljø, som de ikke kender til eller har været en del af. 

Vi lever i en tid, hvor levealderen stiger ret voldsomt og godt for det. Ikke mindst i de mindre 
samfund vil mange fremover få behov for hjælp. Det håber vi, at der tages højde for, så den 
ældre kan blive ved med at leve livet i sit nærmiljø, hvor han/hun har sit netværk. 

I forlængelse heraf foreslår Viborg Ældreråd, at de påtænkte 30 ekstra pladser på det nye ple-
jecenter ”Banebyen” i stedet etableres på forskellige plejecentre i oplandet. 

I en kapacitetsanalyse fra 2012 beskrives, hvordan der på flere plejecentre kan etableres flere 
beboerafsnit til en rimelig udgift. De fleste oplandscentre er endvidere bygget i et plan og med 
direkte udgang til såkaldte grønne områder. 

Plejecentrenes beboersammensætning kræver til stadighed, set i lyset af de opgaver den 
kommunale pleje skal omfatte, bedre uddannelse personalemæssigt set. Her kan forslaget 
bedre tilgodese kvalificerede medarbejdere i alle vagtlag, for vi skal selvfølgelig til stadighed 
udvikle plejen, så den er af høj kvalitet. 

NB: Et lokalt plejecenter er endvidere i lighed med f.eks. en skole medvirkende til at skabe liv i 
de lokale områder. 

 

Viborg Ældreråd 

Den 7. august 2014 



Viborg den 11. august 2014 

 

Til Byrådet 

Høringssvar fra Integrationsråd Viborg til direktionens ’Prioriterings- og 

effektiviseringskatalog’ 2014. 

 

Integrationsrådet anerkender behovet for at etablere et råderum for byrådet, som kan anvendes målrettet 

på nye prioriterede indsatser. 

Integrationsrådet fraråder imidlertid, at byrådet vælger at nedprioritere/afskaffe ordninger som har et 

forebyggende sigte for udsatte borgere og familier, herunder også borgere/familier med udenlandsk 

baggrund – og som har vist positive resultater.  Der er efter Integrationsrådets opfattelse brug for at 

fastholde/styrke forebyggende tiltag for udsatte borgere med udenlandsk baggrund, som kan understøtte 

deres integration i lokalsamfundene og deres kompetencer og evner til at blive aktive medborgere i Viborg  

På den baggrund opfordrer Integrationsrådet byrådet til at bevare: 

• ”De utrolige år” (forslag 14), som bl.a. sigter på at styrke forældrekompetencer og selvværd hos 

forældrene, samt reducere antallet af adfærdsvanskelige børn.         

• ”Fritidsvejlederfunktionen” (forslag 27), som bl.a. sigter på at opfange udsatte unge som ikke har 

fritidsaktiviteter. Et aktivt fritidsliv kan for unge borgere med anden etnisk baggrund være én 

indgang til at styrke netværket til andre etnisk danske unge. 

Integrationsrådet anbefaler deurdover at byrådet arbejder videre med: 

• Oprettelse af fleksjobkorps (forslag 42). Et fleksjobkorps vil give et stort antal borgere med relativt 

få ressourcer (set ift arbejdsmarkedet)  mulighed for at opnå en tilknytning til arbejdsmarkedet 

fremfor at gå ledige eller komme på pension. Integrationsrådet forestiller sig at en del af 

målgruppen for et fleksjobkorps godt kunne være borgere med anden etnisk baggrund 

 

På vegne af Integrationsrådet  i Viborg Kommune 

Marwa Alkhudairy (formand for Integrationsrådet) 
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HVEM ER BYTOFTENS VENNER?

Bytoftens Venner blev stiftet i 1986 i forbindelse
med etablering af Bytoften.

Vi er en kreds af ca.30 frivillige, der gennem
hele året, laver ¿ilTangementer for pensionister og
førtidspensionister såvel som efterlønnere i
Rødkærsbro og omegn.

Udover vore affangementer står der dejlige
lokaler til rådighed på Bytoften, hvor der findes
bob, billard m.v. Er man bare til en kop kaffe og
en snak er det også muligt.

Vi ønsker, at Bytoften skal være et mødested,
hvor du selv er med tiI at bestemme hvordan
lokalerne skal bruges.

Vore affangementer, som bliver omtalt i
b¡oftens månedsblad "'Wos imell", fordeler sig
således:

April:
Maj:
Juni:
Juli:

Februar/ marts: Eftermi ddag s arrangement
evt. med underholdtiog.
Påskemarked
Løvspringstur
Sct. Hans Fest
Sommeraffangement med
musik
Sensommerfest
Løvfaldstur
Adventsfest
Julemarked og Juletræsfest

September:
Okfober:
November:
December:

Hver mandag forrniddag: Kaffe m. brød og füigt

l.søndag i hver måned: Søndagscafr

Vi ser frem til aÉ møde dig:

Irma Madsen fc¡rmand Bytoftens Venner
tlf. 866s 8632

Else Sørensen Kasserer tlf. 8665 9213
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Generalforsamlingen.
Generalforsamling afholdes inden udgangen af februar og
offentliggøres WOS IMELLEM senest t4 dagefør
generalforsamling.
Alle medlemmer samt de af arbejdsgruppen indbudte
gæsterkan deltage. Stemmeret har'dog kun medlemmer.

Dagsorden:
1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretnin$.
3. Regnskab
4. Valg af arbejdsgruppen. (På lige är 2medlemmer

og ulige år 3 medlemrìrer).
5. Yalgaf2suppleanter
6. Yalgaf2revisorer.
7. Det kommende års aktiviteter og foreningens

virke.

Arbejdsgruppen konstituerer sig med formand og
kasserer. Regnskabsåret følget' kalenderåret-
Arbejdsgruppen skal sikre at der er et godt samarbejde
med ledelsen af området og i det daglige med pleje og

'omsorgspersonalet.

Bytoftens Yenner historisk set.
Bytoftens Vennerblev stiftet i 1986 i forbindelse med

, 

etableringen af Bytoften.

lVIedlemmer.-Som 
medlemmer kau optages alle der vil yde et frivilligt

'socialt arbejde for foreningen. Der betales ingen
medlemskontingent.

Formål:
o At tihettelægge udflugter og andre arrangementer
o Gå-ogvandreture.
o Om muliigt og efter aftalestøtte oghjælp til ikke

selvljulpne ældre ved centrets arrangementer.

Målgruppen: ,í

Ikke selvhjulpne ældre beboerélbrugere vedBytoften og
ældreboligerne.

Økonomi:
Vennekredsen skaffer midlerne:

. Veddeltagerbetaling.
o Ved ansøgning om tilskud hos fonde.
o Ved ansøgning til Center/brugerrådet'
. Ved ansøgning til kommunen'

Såfremt vennekredsen bliver nedlagt skal eventuelle
midler anvendes til glæde for beboere påBytoften og i
ældreboligerne. Beslutning om midlernes anvendelse skal

tages af bestyrellsen.
De frivillige mo,dtager ikke betaling for den indsats der

ydes, herunder betaling for kørsel. De frivillige skal ikke
betale for deltagelse i de arrangementer, hvor der ydes

frivilliS socialt arbejde. De frivillige skal være bevidste

om deres tavshe;dspligt.

Vedtaget ved generalforsamlingen U 2 */ Z locl b
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Stastistik over brugere af Bytoften

Gymnastik i kælderen ca. 30 personer x 48 uger

Stolegymnastik 6 personer x 48 uger
Billard 25 personer x 48 uger

Skak 4 personer x 48 uger

Nørklegruppen L0 personer x 48 uger
Mandagshygge 1.2 personer x 50 uger
Esthers gruppe 5 personer x 48 uger
Banko 30 personer x 8 mdr.

Søndagscafé 20 personer x 8 mdr.

Gudstjeneste 20 personer x 10 rndr.

Knipling 1.0 personer x 48 uger

Kortspil 10 personer x 48 uger

Bob 4 personer x 48 uger

EDB undervisning 12 personer x 40 uger

Bytoftens Venner et arrangement pr. md. 12 x 4O personer

Menighedsråd - søndagscafé
Ældresagen søndagscafé - 2 x 30 personer
Aktivitet hver tirsdag- 48 uger x L0

Total om året
Dette giver et gennemsnit på ca.628 personer om md.

og ca. L45 personer om ugen.

Derudover tØj- og skosalg 2 gange om året

L440

54

L200

t92
480

600

240
240
160

200

480
480

L92

480

480

75

60

480

7533
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pers.
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NYTTIGE TELEFONNUMRE :

Hiemmepleien:
Rød kæ rs bro d istri ktet:
Områdeleder Tanja Murphy
Leder af Bytoften Lise Bertelsen

87 87 62 59
87 87 6231
87 87 62 42

Bytoftens dagcenter
Tirsdage mellem kl. I - 16 Ann og Lis
De øvrige dage kontaktes :

Aktivitetsmedarbejderne på Skowæ n get

87 87 62 45

87 87 62 16

Bytoftens venner kontakt
Alice Leth
lrma Madsen
Solveig Christensen

24 41 55 19
86 65 86 32
86 65 8461

Køkkenet Bytoften
Alle dage kl. 9.00 - 13.30
Månedens madliste fås i cafeteriet

87 87 68 22

Hjælpemiddel service
Tlf. tid mellem kl. 8 - 10
Sagsbehand lende ergoterapeut
Tlf. tid mellem kl. 8 - 10
Visitator
Tlf. tid mellem kl. 8 - 10

87 87 61 07

87 87 61 25

87 87 61 00

Pedel (hverdag kl.7-16) Jens
Allan

23 60 47 17
23 60 47 20

U,.,Lo.X ?

WOS ruÍE,LL
BYTOFTENS MANEDSBLAD

30. årgang nr. 7
Juli 2014

Redaktionsgruppen:
Lis Kanstrup og Ann Nørskov

OBS! Sidste frist for indlevering af stof til næste nummer af
WOS IMELL er senest den 7. juli 2014

Side I



HUSK HUSK HUSK llrrlt

Søndagscafé

Den, 6. juli I(1. 74.OO

NB Husk også vores formiddagshygge hver
mandag kL 9.3O på Bytoften,

Med venlig hilsen

B¡rtoftens Venner
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Alle læsere ønskes en rigtig god sommer

Side 2
Side 3



Kom til en hyggelig
eftermiddag på Bytoften.

AIle pensionister i Rødkærsbro
og omegn inviteres
til en hyggelig eftermiddag

Onsdag, den 16. juli kI. 14.00.

svend Aage Bjørnholt spiller til en lilte konkurrence ,rgæt
en sang" og vi serverer kaffe med tilbehør.

Pris pr. person: kr.25,00.

Med venlìg hìlsen

Bytoftens Venner

td
i Sols

forh på Bvtoften eller rins til fnger os Sv. Aa.
Biørnholt nå flf. 2146 0928 en 2970 3 459

Navn:
Antal:

Gudstieneste på Bvtoften.
Tirsdag den 8. juli kI. 14.00

er der gudstjeneste i salen på Bytoften

Gudstjeneste ved sognepræst Lars Kristiansen.
Alle er velkommen.

T

)

11.

Side 4
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Tirsdas den 1. Juli.

Torsdae den 3. Juli.
Søndae den 6. Juli.
Mandae 7. Juli.
Tirsdae den 8. Juli.

Torsdas den 10. Juli.
Mandae den 14. Juli.
Onsdae den 16. Juli.
Torsdae den 17. JuIi.
Mandae den 21. Juli.
Tirsdae den 22. Juli.

Torsdae den 24. Juli.
Mandae den 28. Juli.
Tirsdae den 29. JuIi.

Torsdae den 31. Juli.

Aktiviteter i
Juli Måned

kr. 9.30

kt. 10.00
kt. 14.00
kr. 9.30
kr. 9.30

kr. 14.00
kt. 10.00
kt. 9.30
kr 14.00
kr. 10.00
kt. 9.30
kt. 9.30

kr. 10.00
kr. 9.30
kt. 9.30

kt. 10.00

Hyggekaffe og
Kreativ X'ormiddag
Stolegymnastik
Søndagscafe
Hyggekaffe
Hyggekaffe og
Kreativ Formiddag
Gudstjeneste
Stolegymnastik
Hyggekaffe
Eftermiddagshygge
Stolegymnastik
Hyggekaffe
Hyggekaffe og
Kreativ Formiddag
Stolegymnastik
Hyggekaffe
Hyggekaffe og
Kreativ Formiddag
Stolegymnastik

UGENTLIGE AKTI\rITE
I DENNE MANED

Kortspil:
Skak
Bob
Spilleaften
Aktion Børnehjælp (lige uger)
Knipling (Ulige uger)
Billard

TER PÅ NYTOFTEN.

Mandag kl. 14.00 - 16.00
Tirsdag kl. 9.00 - 11.30
Tirsdag kl. 14.00 - 16.00
Onsdag kl. 19.00 -22.00
Fredag kl. 9.30 - 11.30
Fredag kl. 9.00 - 11.30
alle hverdage

HØRE OMSORG

Har du brug for hjælp og vejledning i fht. dit
høreapparat kan du træffe en høre omsorgshjælper

i dagcenteret på Bytoften

Ferie ijuli

Derudover kan vi træffes på hverdag mellem kl. g.oo og 9.30
på tlf. 99 15 76 00

Batterier til høreapparater findes fortsat på
hylden i Bytoftens garderobe

Side 6
Side 7





      Bjerringbro 2/7-2014 

Høringssvar vedr. forslag om nedlæggelse af 
det psykiatriske plejecenter Bytoften. 
Afsender:  

Tillidsrepræsentant på Bytoften og medarbejderrepræsentant i L-Med for plejecentrerne, Tine 
Jensen. Jeg har været ansat på Bytoften siden 2006, og har derfor været en del af de mange 
tidligere forandringsprocesser på stedet. Jeg startede på et traditionelt plejecenter i 2006, som 
udviklede sig til et plejecenter med fem aflastningspladser, så en kommunesammenlægning, div. 
omstruktureringer og til sidst i 2010 forandringen til psykiatrisk plejecenter.  

Jeg udtaler mig på egne og kollegaers vegne.  

Fakta om Bytoften:  

Bytoften er et lille hyggeligt og hjemligt plejecenter, der har plads til 12 beboere. 
Stue 24 er en afklaringsstue. Stue 24 har haft mange forskellige beboere siden 2010, 
og flere af de midlertidige beboere er siden flyttet fast ind. Pt. har plejecenteret tre 
tomme stuer. Stuerne er små, og passer godt til mennesker, der føler sig trygge i 
overskuelige og små rammer. Centeret er i to etager, og der er fællesstue/køkken på 
hver etage. Der er loftslifte på stuerne, og en stor elevator der kan rumme både 
comfort-kørestole, bårer o.lig.. Udenfor har Bytoften en hyggelig gårdhave med en 
lille guldfiskedam omgivet af rosenbuske. Der er et mindre græsareal, og potter med 
træer og blomster. Her opholder flere af beoerne sig meget i sommermånederne. 
Stedet ligger centralt lige ved siden af togstation og busholdeplads. Der er lavet 
aftaler med frisør, tandlæge, fodterapeuter, der alle kommer fast i huset.  

Bytoften har i mange år haft et fast samarbejde med Ans Lægehus, og en gang om 
måneden går den samme læge ”stuegang”. Det har været medvirkende til at 
forebygge indlæggelser - både på psykiatriske og somatiske sengepladser. Bytoften 
har siden 2010 haft et absolut minimum af indlæggelser, ex. kun en enkelt 
indlæggelse på psyk. Flere af beboerne har før deres indflytning på Bytoften været 
vant til tilbagevendende indlæggelser på psykiatrisk afd.  



I kælderen på Bytoften er indrettet et træningslokale, hvor beboere på centeret og 
borgere fra lokalområdet kan træne. Bytoftens beboere profiterer af plejens tætte 
samarbejde med forskellige fagpersoner ift. genoptræning og 
vedligeholdelsestræning. Dette er med til at bibeholde eller forbedre beboernes 
funktionsniveau.    

Vi er en lille personalegruppe, der føler stort ejerskab for stedet. Det er social- og 
sundhedsassistenter og en enkelt social- og sundhedshjælper, der er ansat. 
Personalet er kompetente, kvalificerede mennesker, der har opnået at skabe et 
trygt hjem for beboerne. Dele af personalet har opkvalificeret sig ift. målgruppen, så 
de har fået en endnu større viden om psykiatri.  

Bytoften er et naturligt samlingssted for mange af byens ældre borgere. Der er liv i 
huset, og det skønnes at alene Bytoftens venner står for ca. 60 arrangementer årligt, 
og herudover kommer så de forskellige daglige aktiviteter. Hver dag spiser små 20 
borgere sammen i centerets cafeteria - det er både beboere og borgere ude fra 
byen. Bytoftens venner mener, at huset benyttes af ca. 7500 borgere årligt.  

Påstand: Nedlæggelse af Bytoften vil betyde, at kommunen med det samme kommer 
til at mangle et passende tilbud til de nuværende og kommende beboere i denne 
målgruppe.  

Argument: Bytoften og Møllehuset er pt. de eneste to kommunale tilbud, der fagligt og 
praktisk kan rumme denne målgruppe af borgere. Møllehuset vil indenfor de næste 
måneder få besat alle deres stuer, og er desuden ikke praktisk i stand til at håndtere 
de tunge beboere fra Bytoften. De to steder er meget forskellige, og visitationen har 
helt fra begyndelsen visiteret borgere med stor hensyntagen til de to steders 
forskelligheder.  

Møllehuset modtager beboere, der har et lille plejebehov, men et stort behov for 
psykisk støtte. De psykiske udfordringer fylder mere end de somatiske.  

Bytoften modtager beboere, der er fysisk tunge og meget plejekrævende. Det er 
mennesker med et lavt funktionsniveau, og behov for fuld pleje. Den praktiske hjælp 
fylder meget, og beboernes plejebehov udfordres af deres psykiske lidelser.  



Påstand: Beboerne vil lide både fysisk og psykisk overlast ved endnu en flytning og 
omstilling til nye omgivelser og nyt plejepersonale.  

Argument: Disse borgere er meget sårbare mennesker, der er yderst sensitive overfor 
forandring. De har et stort behov for struktur, genkendelighed og ro. De er 
afhængige af kendt personale, og er ofte lang tid om at knytte sig til mennesker. 
Flere af beboerne har et meget begrænset netværk, og 
plejepersonalet/kontaktpersoner bliver nærmest deres netværk/pårørende. 
Bytoften er stadig rimelig nyt som psykiatrisk plejecenter, og de beboere der har 
boet her længst flyttede ind i september 2010. Det er først indenfor det sidste års 
tid, de er faldet rigtig til, og er så trygge ved det kendte personale, at de magter at 
modtage den nødvendige hjælp.  

Påstand: Hvis forslaget vedtages, er det forhastet og overilet, hvis det påtænkes at 
være med virkning fra januar 2015. 

Argument: Det er helt urealistisk at forestille sig, at en flytning af beboerne kan foregå 
på en ordentlig og værdig måde i løbet af så kort tid. En evt. lukning bør foregå over 
tid, så det er mest skånsomt for beboerne. Det mest optimale ville være, hvis 
beboerne fik lov at blive til det sidste, og at en evt. lukning skete langsomt i takt 
med, at beboerne naturligt faldt væk. Hvis det er udelukket, og en lukning med 
efterfølgende flytning af beboerne bliver vedtaget, ville det være det absolut mest 
nænsomme, at kendt personale fulgte med beboerne til deres nye botilbud.     

Påstand: Nedlæggelse af Bytoften vil påføre lokalsamfundet et stort tab, og øge 
risikoen for at byens ældre borgere og bliver isoleret i eget hjem.  

Argument: De mange brugere af husets tilbud ville være tvunget til at søge andre 
steder hen, og det er tvivlsomt, om de ville kunne finde noget tilsvarende samlet på 
et sted. Det ville betyde, at de ville blive afhængige af en eller anden form for 
transportmulighed/kørselsordning. Det ville for mange være en stor udfordring, bl.a. 
fordi flere af husets brugere sidder i kørestol eller bruger rollator.  

Ildsjælende fra bl.a. Bytoftens venner ville mangle faciliteter til afholdelse af deres 
mange arrangementer, og endnu et socialt samlingssted ville helt forsvinde fra et af 
kommunens mindre bysamfund.  



Kommentarer fra medarbejderne på aktivitetshusene vedr. prioriteringsforslag om at lukke 
aktivitetshusene en dag om ugen 

Konsekvenser af at lukke Aktivitetshusene en dag om ugen: 

- Hvis man forestiller sig hermed at alle hjemmedage, skal flyttes til denne lukkedag, vil der ikke være 
fysisk plads på Skriversvej til alle deres borgere. Allerede nu med hjemmedage jævnt fordelt er der 
for lidt plads på institutionen.  

- Mange borgere har ingen eller ikke en ugentlig hjemmedag, og for dem vil det være en væsentlig 
reduktion af deres tilbud. Weekenden vil ikke længere være en afslapning fra hverdagen, men en 
inaktiv periode. 

- Der bliver en dag mindre om ugen for bostederne til at foretage lægebesøg, pengehævning og 
andre aktiviteter der inddrager borgeren i deres eget liv. Man reducerer hermed borgerens 
mulighed for medborgerskab 

- Det bliver ikke muligt at fastholde fuldtidsstillinger på aktivitetsområdet. 
- Der skal betales for bygningerne uanset lukkedage 

 

Konsekvenser af at personale fra døgninstitutioner følger med til aktivitetshuse 

- Vil betyde at en del af aktivitetshuset personale bliver meget varierende. Disse personaler vil ikke 
blive en fast ingrediens, men som en lejlighedsvis vikar. 

- Skriversvej modtager borgere fra 3 forskellige døgninstitutioner (inkl. Katrinehaven, hvor der 
modtages borgere fra 5 klynger), 4 andre bosteder og 5 selvstændigt boende borgere 

- Gimle modtager borgere fra 4 forskellige døgninstitutioner, 4 andre bosteder og 4 selvstændigt 
boende borgere 

- For at aktivitetshuset kan fungere skal man kende relationerne mellem borgerne. Personalet fra en 
institution kender kun en lille del af borgerene på aktivitetshuset. 

- Mange borgere har svært ved at forholde sig til andre borgere. De har brug for genkendelighed og 
stabile rammer for at fungere. Hvis disse borgere udsættes for varierende personale vil det 
uværgereligt føre til vold. 

- De fleste aktiviteter er afhængige af at de foreståes af faste personaler, der kender borgerens 
kapacitet og ønsker på aktivitetens område. Man kan f.eks. ikke køre en kreativ proces uden at 
personale og borger i kontinuertlig fællesskab udvikler borgerens evner og færdigheder. 

- Da omsorgen for beboeren på døgninstitutionerne kommer i første række, frygter aktivitetshusene 
at personalet fra døgninstitutionen vil melde afbud til aktiviteten (et udbredt problem på 
Katrinehaven, som ellers skulle være en mere overskuelig sammenhæng). Aktivitetshusene er på 
nuværende tidspunkt for effektiviserede til at kunne bære sådanne afbud. 

- Aktiviteterne på aktivitetshusene har et kvalitativt indhold, som er afhængig af personalets 
spidskompetence. Kompetencer som personalet har udviklet gennem personlige interesser og 
vedvarende afprøvning. Disse kompetencer vil gå tabt hvis det er tilfældigt personale, der forestå 
aktiviteterne. 

- Vi mangler oplysning om hvor mange ansatte der er på døgninstitutionerne der er ansat på mindre 
end 30 timer pr uge, da kravet om mindst 5 timer pr vagt ikke gælder dem. 



 



Bilag til Fag-Med vedrørende lukning af Lavendelvej. 
 
Konsekvenser ved at nedlægge § 108 Botilbuddet Lavendelvej. 
 
 

 Målgruppen er en af samfundets allersvageste grupper. Dvs. borgere med en så indgribende sinds-
lidelse at der er behov for længerevarende massiv støtte i et særligt rummeligt botilbud.                 .                                                  
Beboerne blev i sin tid visiteret hertil pga. at de ikke profiterede af at der bliver stillet for mange krav 
til dem. At de ikke kunne placeres andre steder, og fordi de var voldsomt udad reagerende.       
Angstniveauet er meget højt og konstant tilstede, med forskellig intensitet og uforudsigelig. På trods 
evt. årelang intensiv behandling, er disse beboere socialt invaliderede af deres sygdom i en grad, at 
man egentlig fra behandlingspsykiatriens side havde fundet egentlig rehabilitering udsigtsløs. De har 
enten ikke responderet på den medikamentelle behandling, eller ikke været i stand til at indgå i en 
terapeutisk alliance, grundet sindslidelsens indgribende karakter i hele personligheden  
Vi har arbejdet målrettet med at støtte og hjælpe disse beboere til at integrere sig i samfundet på det 
niveau de individuelt indtil videre har kunnet opnå.  
Det har været en langvarig massiv intensiv indsats med fantastiske resultater for enkelte med et af-
sæt i en recovery-baseret tilgang. Grundlaget for de resultater, har været at Botilbuddet Lavendelvej 
eksisterer og formålet med, at få disse mennesker til at lykkedes i at føre en tilværelse på egne 
præmisser, normer og behov og modtage en ligeværdig behandling trods en svær sindslidelse, er 
lykkedes over al forventning.  
 

 Botilbuddets ideelle rammer er specielt tiltænkt denne målgruppe. Hver enkelt beboer har deres 
egen lejlighed på ca. 40 m2. Bygningen er opdelt i 2 fløje med hver 5 lejligheder og et fælles op-
holdsrum, derudover er der et fælles aktivitetsrum og en personalefløj. I hver ende er den lejlighed, 
der ligger i midten, særlig handicapvenligt. Hensigten med denne lille enhed tilmed inddelt i 2, er at 
tilgodese disse beboernes specielle behov for at kunne fungere i en mindre enhed. 

 
 De beboere vi har på Botilbuddet Lavendelvej vil have meget svært ved at honorere at der stilles 

krav til dem større end de der stilles på en § 108. De har brug for en langvarig indsats. Deres nuvæ-
rende kompetencer vil ikke kunne bevares i et tilbud, hvor behovet for at kunne fungere, med mindst 
et tåleligt funktionsniveau og livskvalitet, er afhængig af at de bor i en mindre enhed.  
 

 Den målgruppe der er bosiddende på Lavendelvej er ydermere kendetegnet ved at deres sociale 
netværk er meget begrænset. Lavendelvej og de personaler der arbejder på Lavendelvej, udgør en 
stor del af deres netværk. Derfor er vi også det eneste sted i Viborg kommunes psykiatri, hvor der 
dagligt skabes et miljø med fællesspisning og hvor der skabes rammer således at beboerne kan del-
tage i bl.a. højtider på det niveau de evner. Konsekvensen af at flytte dem til andre tilbud, er at de 
mister en stor del af det netværk de har kendt igennem en årrække og er tryg ved. Det vil være 
svært indgribende i deres livsudfoldelse og livskvalitet. Almindelige ting så som at deltage i læge-
samtaler, tandlægebesøg og lignende vil være særdeles svært at kunne gennemføre, hvis beboer-
nes tryghedsgrundlag forsvinder.  
 

 Det kræver en vedvarende massiv indsats at hjælpe beboerne med at få opfyldt selv deres mest ba-
sale behov lige fra tandbørstning til at opretholde en kontakt til pårørende. De fleste af beboerne er 
ikke i stand til på selvstændigt vis at varetage eksempelvis personlig hygiejne, ej heller planlægge 
transport til at besøge deres pårørende, eller at få handlet ind/bestilt/lavet mad. 
 
 

 Tryghed, forudsigelighed, intensivt motivationsarbejde, relationsarbejde, daglige samtaler og tillid har 
ikke været målbart i Feus tildelingsmodel. Det har haft indflydelse på ressourcetildelingen på Botil-
buddet Lavendelvej og haft negativ indflydelse på personalenormeringen. I takt med dette er antallet 
af indlæggelser er blevet hyppigere. Ligeledes er antallet af voldsregistreringer steget.  
Der er ingen grund til at tro disse ting vil blive bedre ved at lukke Lavendelvej. De svære komplicere-
de problemstillinger der er omkring denne målgruppe vil man kunne skønne blive sværere at håndte-
re i tilbud med flere beboere at skulle forholde sig til, samt nye personaler og ændrede ydre rammer. 
 



 Kommunen har investeret i at køkkenet er blevet udbygget specielt med en cafefunktion i forhold til 
at imødekomme beboernes behov for sociale aktiviteter og stimuli. Samtlige beboere på Lavendelvej 
evner ikke at blive aktiveret udenfor huset. Konsekvensen af at lukke Lavendelvej og flytte beboerne 
til at andet tilbud uden en køkkenfunktion vil være endnu mere invaliderende. 
 
 

 Den vigende interesse der har været i forhold til at bosætte sig på Botilbuddet Lavendelvej er benyt-
tet som et argument for at lukke stedet. Omvendt er det også et udtryk for at de sindslidende der har 
været på stedet, set omgivelserne og mødt de nuværende beboere, har fundet omgivelserne skønne 
og imødekommende, men har syntes at de nuværende beboere er en for stor mundfuld at bosætte 
sig med. Miljøet på Lavendelvej er dagligt præget af psykotisk snak, høje råb, det høje angst niveau, 
hvilket giver meget uro, og normeringen skal helst tilgodese at personalet kan være synligt i daglig-
dagen for at kunne støtte/skærme og aktiv være medvirkende til at skabe et miljø, hvor alle kan tri-
ves. 
Spørgsmålet er i det hele taget om der findes tilsvarende ligeså rummeligt tilbud at omplacere denne 
målgruppe til. 
 

 I selve tilbuddet indgår et specielt tilbud til en enkelt beboer, der har behov ud over det sædvanlige i 
forhold til at blive skærmet for stimuli, og få tilgodeset sit behov for tryghed. Der er blevet prioriteret 
at bygge et vindfang for at forebygge og skærme denne beboer, de øvrige beboere og personale 
imod uhensigtsmæssige episoder af voldelig karakter. De første 6 år denne beboer boede på La-
vendelvej blev ved kommende ikke indlagt. Indlæggelseshyppigheden er steget i takt med de perso-
nalemæssige besparelser. 
 

 På trods af besparelser på personalenormering, er antallet af indlæggelsesdage generelt på Tilbud-
det Lavendelvej stadig fastholdt på et minimum. Dette er i sig selv en besparelse. 
 

 Ved sidste visitationsrunde har samtlige beboere ytret tilfredshed med at bo på Lavendelvej og øn-
sker ikke at fraflytte Botilbuddet Lavendelvej. 

 
 Vi anbefaler at bevare Botilbuddet Lavendelvej som en lille enhed, der tilgodeser denne målgruppe. 

Vi tror på, der er borgere der falder indenfor målgruppen og kan visiteres hertil, hvis man fra byrå-
dets side vælger at bevare dette tilbud som en del af tilbudsportalen.  
 
 
Med venlig hilsen det samlede personale på Botilbuddet Lavendelvej 
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